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M 2. Łódź, niedziela, 26 października 1919 r. Rok L 

Od Administracji. 
Niniejszym zwracamy się do wszy

stkich abonentów "Dziennika Za
rządu m. Łodzi" o nadesłanie pre
numeraty za miesiąc listopad. 

Administracj a 
"Dziennika Zarządu 111. Łodzi li. 

Z Obrad Magistratu .. 

Ambulatorjum dla p'ra~@"vnHUh,v 
Zarządu M:ia:;j§liieg o. 

Na posiedzeniu Magistratu W d. 
17 b. m. przyjęto do wiadomości 
oświadczenie przewodniczącego Wy
działu Zdrowotności Publicznej, p. 
d-rąKoziolkiewicza, że projekt ot
warcia specjalnego ambulatorjum dla 
pracowników Za~ządu Miejskiego 
Jest w opracowamu. 

Konferencje ~' 
prze\vodniczątycb. wydziałów. 

Na wniosek p. Iżyckiego, Naczel-
, nikaKancelarji Zarządu Miejskiego, 
uchwalił Magistrat w dniu 17 b. 111. 
raz na miesiąc urządzać konferencje 
przewodniczących Ol"aZ kierowników 
biur poszczególnych Wydzia~ów. 
Przyczyni się to do wytworzenia 
silniejszej łączności w pracach po
szczególnych wydziałów. 

Samocbody dla mia§ta. 

:Magistrat przyjął do wiadomości 
p. Zygmunta Nachera z dnia 15 paź
dziernika 1919 f. na dostawę 6 sa
mochodów ciężarovvych z komplet
nym ,ekwipunkiem' o sile nośnej 5000 
kg. po 'm1<::. 30,000.- w walucie nie
mieckiej i polecono p. ławnikowi 
Kaffankemu vvystosować w tej spra
wie list do Państwowej Centrali 
Dewiz, w Warsza-wie w celu pośred
niczenia przy zapłacie. 

D05ta lWy dla miasta. 

Na posiedzeniu w dniu 17 b.' m. 
Magistrat uchwali?, że vvszelkie pro
du,kty spożywcze oraz opał winien 
zakupywać dla instytucyj miejskich 
li-tylko \iVydział .. Zaprowiantowania 
Miasta, zaś wszelkie tkaniny i sprzęty, 
uzupełniające invventarz biur miejs
kich- vVydział Gospodarczy, prży., 
czem \Vydziały te są odpowiedzialne 
za jakość, cenę i szybkość dostawy. 

Place akordowe. 

Magistrat na posiedzeniu w dniu 
20 b.m. uchwalił wprowadzić: z dn . 

. 22 października 1919 r. system płac 
akordowych narobotach publicznych, 
prowadzonych, przez Magistrat m. 
Łodzi. Delegacje robotników zga-, 
dzają się na ten system płacy. 

O p1i."zemianowanie ul. Olgińsłiiej. 

Magistrat na posiedzeniu "" w dn. 
20 b. IIl. postanowił z·wrócić się do 
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Rady :Miejskiej z '\vnioskiem o prze
mianowariie ulicy Olgińskiej na ul. 
Piramow icza. 

Grzegorz Piramowicz urodził si(; we 
Lwowie 25 listopada 1795 roku. Po skoń
czeniu Ilauk w Zurawicach i u jezuitów 
w Łucku i Lwowie, wstępuje do tegoż za
konu. Od chwili zniesienia zakonu zaczy
na się niezmordowana praca Piramowicza 
na polu Oświaty, \V 1794 zmuszony jest 
wskutek niedomagania na zdrowiu przer
wać szerszą działalność oświatową i LI_ 
listopada r801 rozstaje się z tym światem. 

Był sekretarzem Komisji Edukacyjnej 
i odegrał \vielką rołt.~ \v rozwoju oświaty 
polskiej. 

Zapomogi dla urzędników miejsHich, 
Kształcących dzieci w szKołach· średnich. 

Do Komisji, mającej się zająć po~ 
clziałeul funduszu, przeznaczonego 

. w roku budżetowym 1919/20 na za
pomogi dla urzędników, dzieci któ
rych uczęszczają do średnich za .. 
kładów naukowych, wybrano pp. 
ławników Macińskiego i d-ra Kop~ 
cińskiego oraz inż. Szenfelda. 

Studnia l1a placu przy uUcy 
Zagajnikowej. 

jącej się zają·ć vispólnie z przedsta ... 
wicielem Ministerstvva Wyznali Re
ligijnych i Oświecenia Publicznego t 

p. dyr.].Czeraszkiewicze:n, podziałel.ll 
książek bibljoteki Kursów Pedago
gicznych, pp. d-ra Kopcillskiego, 
Augustyniaka i Starkjewicza, zaś 
książki, pozostaJe po b. szkołach 
rosyjskich,zwrócić Ministerstwu \7il)'
z~ań Religijnych i Oświecenia. ·Pu
blIcznego. 

Z Obrad Ra.dy Mii.ei$}i.iejj.a· 

Pro to kuł 
38 (I sesji) posiedzenia Rady Miejskiej. 

Łódź, dnia 2j październilta 1919 r. 

Komplf:'t radnych: 74, komplet 
członkó\v ]\fagistratu: 11. 

Obecnych radnych: 55, obecnych 
członków Mag'istratu: 10. 

Posiedzenie otworzył' o godzinie 

1

7 nlin~ 05 wiecz. zastępca Przewodw 

nicżącego Radv Miej!;>kiej, r. A. Ko
ziolkie"\viczówrla, .w obecu'ości quor 
rum Rady Miejskiej (65 członków), 
zaprosiwszy do stołu prezydjalnego 
rr. W. Adamskiego iW. Doleckiego 
oraz sekret: Prezydju1l1 p. P. Rundo. 
do prowadzenia pro!:okuJu. 

Przyj(~to. do wiadomości:· 

Na podstawie wyniku ograniczo
nej konkurencji na urządzenie studni 
z pompą w parku Ks.J. Poniatows
kiego, Magistrat uch'walił powierzyć 
firtnie S. Bartczak i \"1. Kusak urzą
dzenie takiejże studni na placu szkol-
nym przJ; ul. Zagajnikowej .kosztem l. Zawiadomienia członk6wRacly Mif~-

k '13 036 skiej, Babiackierro, Bor.vsłavv'skierro, tłl\val-
n1 '". • .-- b' I""..... ~ .... IIlskiego, i lehny, GuIewskiego, Kierma~m, 

Kanał betonowy w parku Kotkowskiego, MiJ.l~era, ,Nowosielskiego, 

Ź '" dl" Ir " J1.e~iszewskiego, Rzewsklego, Szendc~lo-
" ro lSa3. we], SzneHa, Waszkiewicza i \Vt,gierskie-

1yIagistrat powterzyl przedsięhior- I go, us~ra'wvie~lhyiających s<.yq lli~~b~cność 
ey W. Matzowi ułożenie kanału z rur \j na pOSIed~el~1U H~d~r \V dl1lU dZlSlCJszyIU. 

b h l Z~,· t.· 2. Okolmk Mmlsterstwa' Spra\'V We-
etonowyc. -vv par {U "rodhska wuątrznych Nr. 673ew sprawIe akcji zapo-

za sumę n:-k. 7,425.-, stosownie ~() bi~gawczej przeciwko epidemji duru pla-
otrzymane] oferty z dn. 21 wrześma IDlstego, . .. . . , 
1919 l'. 3· KorespondenYJf~ ~aJ~1stratl~ z Ml~H.· 

ster:Stwem Wyznan RelIgIJnych l OŚWH:!
·cellla· Publiczn.ego w sprawie podania jed
nego . z obywateli m. Łodzi o wciągni~cie 
jego lliechl'zcZol1ego syna do "rejestru b<.~z
wyznaniowc6w ll oraz odpowiedź, otzzyma
ną ·w tejże sprawie od Ministerstwa Spra
,,:iedliwośei . (odezwa z dn.. 12 paździel'
lUka r. b. za Nr. 21537/19 treści następującej: 

Remont szpitala w Chojnaoh. 
Magistrat na posiedzeniu w dniu 

17 b. ID. uchwalił przystąpić do re.., 
montu budynków szpitala w Choj
nach kosztem mk. 6,103.-

Podział książek bibljoteki Kursów 
Pedagogicznych. 

Magistrat postanowił w dniu 17 
b. m. \vydele~ować do komisji, ma-

łl W powołaniu się na pismo Magistra
tu, skierowane do Ministerstwa Wyzna.11 
~eligijnych i Oświecenia Publicznego 7. 2l 

lIpca r. b. Nr. 3909, oraz z 16 sierpnia J', b, 
Nr. 5093/19,. a. przez to Ministerstwo prze
ka.zane Ministerstwu Spra\viedliwościd. 



Nr. 2. DZIENNIK LARZĄDU'M. ŁODZI. 3 . 

.załatwi.eni.a, M;inisterstwo Sprawiedliwości 
komul1lkuJe, IŻ ustawom, obo\viązującym 
n!1 .obszarze b. f\ró~estwa Kongresowego 
~:le Jest znane pOJęcIe lI~ezwy;:l1al1iowyU, 
1Z wobec tego prowadzellle relestru bez
wyznalliowców nie jest żadną ustawą ure
gulowane, a przeto żądanie Pawła Fiszera 
o ~ciągnięcie jego niechrzczol1ego syna do 
)}re]estru bezwyznaniowców ll nie może być 
uwzględnione II. 

4- a) Okólnik Związku Miast Polskich 
Nr. 43 w sprawie odroczenia terminu Ogól
nego Jesiennego Zebrania Związku. 

b. Oświadczenie Prezydjum· W tejże 
sprawie, że na zapytanie telegrafkzne 
o przyczynach odroczenia Zjazdu1 Prezv
djum w dniu wczorajszym otrzymało teie-
gram treści następującej: ~ 

Zjazd odroczony na parę tygodni na 
żądanie przedsta\vicieli miast obecnych na 
sesji zarządu pazdziernikowej". ~ 

. Uchwalono: 

a) Poza porządkienz dzienn .. ,,>,ftZ.: 

I . . OdnoŚ'wie podw~yższe11,ia taryfy 
za ubój bydła, uż·yz,ualność szop i tar .. 
gowiska oraz ,Z([, nadzór n#ęsny 'li) 

Rzeźni Mz'ejsldej 'Ul ,związku z podwyż· ... 
szen~·em poborów pracowniltó'lf} teJ 
;itl-stytucil: 

1. Uznać nagłość sprawy. 
2. Rada Miejska, przychylając 

się do wniosku .Magistn1.tu Nr. 38 
z dnia 17 października 19'19 rokur 
postanawia: 

a) Podwyższyć dla Rzeźni Miej
skiej taryfę za ubój bydłar używal
ność szop i targowiska oraz}a 
nadzór l1liąsny na czas od dnia 
1 listopada 1919 r. do dnia 1 k w i et ... 
nia 1920 r.: 

za ubój: 

bydła do 350 f. do 9.- mk. od szt. 

" " 
600 

" 1) 11.-
" ~ 

)1 H 800 II " 
13.-

" " " " wyz.800 " " 
15.-

" " " cieląt" 40 " 11 3.- It " '" 
~ wyż. 40 

" " 
4.-

" 11 " baran. " 30 
" 

2.-
" ,~ 

1) wyź. 30 » " 
3.-

" " " 'kóz " 
40 

" " 
2.50' 

" " " 
'I " 

40 i1 " 
3.-

" li " koni do 600 
" " 

12.-
" " . " 

~, wyż. 600 }7 " 
15.-

" " " :świń zo 200 
" " 

9.:::-
" ,~ 

" " wyż. 200 " " 
10.-- c 

" ,/ 

za targowisko: 
bydła rogatego do 2.- mk. 
koni . . . . 1J 3.- " 
cieląt, bar. i kóz tt' 1.- " 
ś wi ń . " 1 .50 " 

! za używalność szop: 

od 

" 
/) 

szt. 

" 
" 
li 

i bydła rogato i koni do '1.50 mk. od szt. 

I ~ie~':lt, har. i kóz " -.50 " " " 
SWlll • • . . . " 1,-" ./ l' I . . . 

, za nadzór mięsny: 
za obejrżenie 
mięsaprzymuM 
sovvego., . . dO 1.- mk od puda 
za przechowa-
nie mięsa . . ,,-.50 " 
za waż e n i e 
mięsa . 
za zbadanie 
mięsa \vieprzo-
wego pod mi-
kroskopeln i na 
fundusz ubez-

" 
" ,~.50 " " 

piecz. . " 1.20\ od sztuki 

'1 

b) W związku z podwyźszeniem 
taryfy zobowiązać Zarząd Lódzkiej 
Rzeźni Miejsl~iej dq podniesieniit 
z dnierl1 1 listopada 1919 r. pobo
rów niesięcznych: 

urzędnikom o inka 1.767.50 t. j. do 
111k. 5.125.-· nliesięcznie, . 

robotnikom o' mk. 2.061.20 t. j. do 
mk. 6.866.bO miesięcznie. 

c) Wezwać Magistrat do wyko
nania tej uchwały. 

l l. Od11.-0śnie ,r:;arządzenia Eiektro71.'
ni Mie:fski~j w ~"pra'lt.J1:e uruchamiania 
1J1Wto rÓ'WJ P01łtpujących wodę, wyłącz
nie 'if} czasie pom,z'ęd.fJ'Y godziną I I 

zvz"ec,~orent a 6 1·~a1W: 

1. Odrzucić nagłość sprawy. 
2. Sprawę, jako zwykłą, prze

kaz,ić do regulaminowego \ traktó .. 
wania. 

a) W spra-z.oaclt, o~ję~)lc!t porząd
klem dnie'l'tnyl'JZ: . 

1. Odno,r;nie 'lvybo-rózo u.zupełniaJq
cych do k01l'tisji i delegacji !miejskich: 

Delego\iVać z ratllienla Rady 
Miejskiej: , 
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a) do Komisji Pracy r. L Gep-
perta. . 

b) do Delegacji Dobroczyul1:0ŚCl 
Publicznej - rr. W. AdamskIego 
i T. Unieszowskieg"o, 

. c) do Komisji d.o. Spraw Przed
mieść - r. J. MarCl11laka, 

d) do Komitetu Tanich Kuchen-
r. J. Unieszowskiego, . 

e) do Komisji Finm?-s.owo-?bh
czanio'vvej - rr. F. WÓJclaka l H. 
Kropfa, .. .., . 
, . f) do DelegacjI Plantac.ll MleJ" 
skich - rr. J. Marciniaka, I. Gepper-
ta i l\L Gajewską, . 

g) do Komisji Gospodarczej 
r. A. Schnella, 

__ h) do KOIuisji Stał~.i dla Za~upu 
Gruntó",v - r. J. Umeszowsklego. 

i) do Komisji Opieki Spółe
cznej r. St. Macińską. 

j) do Komitetu Budowy Pom
nika Tad. Kościuszki r. Sto J\1acillską. 

I I. Odno,9nz'e jJobieranz'a 40°10 do
datku na rzecZ' gmin), tniejs/def do 
paltsiwowego . podatlut od !;;.'yz/~ów 'Z~)o
jennyclz: 

1. Rada Miejska zgodnie z wnio
skiem Magistratu N2 5 z; dn. 26 wrze~ 
śnia 1919 r. postanawia: 

a) Ustanowić dodatek na rzecz 
. gminy miejskiej w wysokości 40% 
do państwo·wego podatku od zy~ 
sków wojennych, podlegających po
bieraniu.w okręgu m. Łodzi. 

b) Zatwierdzić następującą Usta
wę o 40%' dodatku na rzecz Kasy 
Miejskiej w Łodzi do pallstwowego 
poąatku od zysków wojennych: 

§ 1. 

Do . pallstwowego podatku od 
zysków wojennych; zaprowadzone
go dekretem z dn. 5 lutego (Dzien. 
Praw. Nr. 12 poz. 136), a podlega
jącego pobraniu w okręgu m. Łodzi, 
ustanawia się dodatek na rzecz Ka
sy Miej skiej w. Ł~dzi w wysoko .. 
ści 40°/0 (czterdziestu procent). 

§ 2. 
Dodatek pobiera się za pośred

nictwern kasy Państwowego Zarzą-

du Skarbowego w Łodzi jednocze
śnie z zasadniczym podatlnem pall
stwowym. 

§ 3. 
Pobrane sumy dodatku kasa Pcul

stwowego . Zarządu Skarbowego \v 
Łodzi wpłaca z odpoyviednim za
wiadomieniem do kasy m. Łodzi raz 
na miesiąc w ciągu 1 b dni po zam
knięciu ral.~hunku miesięcznego. 

§ 4. 
40u/o-wy dodatek na rzecz I{asy 

Mieiskiej w Loclzi do podatku od 

I 
zysków wojennych należy wnieść 
do preliminarza budżetu miasta Lo

I dzi na rok 1920. 
c) Wezwać lVfagistrat do \vyko

nania tej uchwały. 
2) Vi/niosek r. I-Iolenders!;::iego 

VI spra\vle przedstawienia projektu 
postępo\vego podatku dochodowego 
uznać za odn~bny i -jako taki, \v()bec 
niezaopatrzenicl w dostateczną ilnść 
podpisów, zp"odnie z punldem {) § 13 
Reglllaminu .::'> obrad, prze],::azać Ko
misji do Spraw Ogólnych do regu
laminovve~.?'o traktO\N<.mi;:t. 

Z po\~~)du braku quorum prze ... 
wodnicz~wy o godzinie 9 111in. wie
czór zamyka posiedzenie. 

Przewodniczący: 
(-) I<.o.sz'olkicwic:;,:ów7J.tl • 

Prowadzący protokuł: 
(-) l>. RUJUio. 

Następne pos~edzenie Rady ~Jliejsl,dej. 
39 (I sesji) p():~iedzen~e Rady Miejskiej od
będzie się we v/torek, dnia ~38-go paździer
nika 1919 r. o godzinie 6-cj po południu 

Vi! sali posiedzeii Rady Miejskiej. 

Porządek dzienny obejmuje o
prócz wniosków l\{agistratu i refe
ratów komisyjnych, nie zabtwionych 
przez Radę na posiedzeniu w dniu 
21 b. m., również i referat Komisji 
do Spraw Ogólnych w przedmiocie 
petyeji 2-ej Stovvarzyszenia \Nł'aści
cieli Nierucho mości ódnośnie zarzą~ 
dzenia Elektrowni l'vfiejskiej w spra
wie urucha'aiullia motorów elek~ 
trycznych do pompowania ·wody 
wyłą~znie w. czasie pomiędzy godzo 
11wlecz6r a 6 rano. 
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W sprawie 
W ojew6dzt\va .tódzlUego .. 
W Kaliszu odbył się w d. 19 b. m. 

zjazd przedstawicieli starostvv, wcie~ 
lonych do vvojewództwa łódzkiego 
w kwestji podziału województwa 
na ka1iskie i łódzkie. 

Na zjazd nie stawili się przedsta
wiciele starostw; brzezińskiego, Ias
kiego, piotrkowskiego, noworadom .. 
skiego, sieradzkiego i wieluńskiego, 
za to Łódź miasto i powiat repre
zentowali pp. l\/lieczysław Horodyń
ski z 'vViskitna, adwokat przysięgły 
Zelazowski i Klim. 

Na zjazd przybyło 23 osoby. 
Przewodniczył p. Chrzanowski. 
Rozprawy toczyły się z początku 

na temat ogólny, czy slusznie Rząd 
postąpi! tworząc \Vojewództwo 
Łódzkie z wcieleniem doń powiatów 
'ziemi kaliskiej. Przedstawiciele tych 
powiatów skarżyli się, że wojewoda 
łódzki nie dość będzie uwzględniał 
potrzeby rolnicze ziemi kaliskiej, że 
Łódź, miasto n01łve niepolskie nie 
nada województwu należytego cha~ 
rakteru, że godność być nliastem 
wojewódzidem należy się Kaliszowi, 
wreszcie że województwo postawi 
to miasto znów na nogi po klęsce 
wojennej. 

Biorąc udział w tych rozprawach 
ogólnych delegat m. Łopzi, radca 
prawny Magistratu adw. Zelazo\\tski 
bronił ustawy rządowej, motywując 
swe stanowisko, tem, że Łódź z 
sąsiednimi' miastami, Pabjanicami 
i Zduńską Wolą tworzy pas prze~ 
rnysłowy ciągnący się aż do Kalisza, 
obszar ten winien być traktowany 
jako jedna całość, gdyż tylko wów
czas będzie można na tej przestrzeni 
dokonywać. większych prac gospo .. 
darczych, budowy kolei, kanałów 
sprawnych, zaś powiaty rolnicze 
ziemi kaliskiej będą uzupełniały ca~ 
lość, żywiąc ludność ośrodków prze
mysłowych. 

Następnie w toku rozpraw wy
jaśniło się znowu stanowisko przed
stawicieli kaliskich: wobec tego, że 
ustawa o województwach jl\Ż jest 

zatwierdzona należy na razie pogo
dzić się z istnienienl Województwa 
Łódzkiego, nie mniej jednak starać 
się, by Sej m kiedy uzna to za moż~ 
liwe ewentualnie przy układaniu 
Konstytucji wydzielił ziemię kaliską 
w oddzielne woj ewództ\vo, nieza
leżnie od Łódzkiego. 

Adw. Żelazowski uważa, że takie 
oddzielne województwo powiększy
łoby bolączkę dzisiejszych sądó'w-

. gdyż pod\voilo by znowu ilość urz~d
ników i w dwójnasób obciążyło 
skarb· Państ"v~. W związku tynl gło
sował advJ. Zelazowski przeciwko 
temu projektovvi, godząc si~ nań 
jedynie w tym \1I.~ypadku, o ile do 
powiatóvv I{aliskich dolączonoby po
wiaty poznańskie - bo wówczas 
korzyści z nivvelacji różnic mi~dzy
dzielnico'wych sovvicie by okupiły 
inne niedogodności. 

Wreszcie zebranie pO'wzięło uch .. 
walę, aby Min. Spraw Wewnętrz
nych przedstawiaj ąc kandydata na 
wojewodę zasięgało opinji ciał sanlO~ 
rządo·wych. 

Przedstawiciel Magistratu m. Ło
dzi głosował przeciwko temu ze 
względów prawnych, uważając, że 
taka ingerencja w sprawy nominacji 
wojewody byłaby przekroczeniem 
kompetencji cial samorządnych. 

Zebranie delegatów Rady Miejskiej 
na zebranie Związłtu Miast Polskich. 

Pll"otokuł 
posiedzenia przedstawicieli Rady Miejskiej 
naJesienne Zebranie Ogólne Związku Miast 
Polskich, odbyć się mające w dniu 31 pa
ździernika oraz I i 2 listopada r. b. 

Łódź, dnia 19 października IgI9 r. 

Obecni: członkowie delegacji prócz 
d-raKopcińskiego, d-ra Margolisa, mece
nasa P ęłki, i r. Ka pIana. 

p r z y jęt O d O w i a d o 111 o Ś c i: 
1. Zawiadomienie członka dele~ 

gacji r. Kapłana o niemożności 
przyjęcia mandatu członka delegacji. 

2. Okólnik Związku Miast N2 43 

I 
w sprawie odroczenia terminu Ze~ 

I brania Ogólnego. 
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u C h wal o n o: 

1. O d1to.{nie Statu,tu Zzt'Z'ązku J11iasf 
}Jolsl,z"ch: 

1. Sprawę poczynienia' pewnych 
zmian w Statucie Związku wnieść 
na p<?rządek dzienny Zjazdu. 

2. W związku z powyższym za .. 
proponować przyjęcie ustępu 3 § 6 
i § 9 w brzmieniu następującem: 

§ 6. 

Ustęp 3. "Przedstawicielanii po
zostałych miast mogą qyć zaró,wno 
radni miejscy jak i członkowie 
Magistratu, oraz wyborcy miejscy, 
powolani na zasadach proporcjo
nalności przez łączne ,wybory Rady 
Miejskiej i Magistratu'{. 

§ 9. 

"Zarząd Związku składa się z 
prezesa, 4 wiceprezesów, 12 rad"'." 
ców związkowych, 8 zastępców,' 
wybieranych na dorocznym 'zebra
niu na lat 3, oraz dyrektora Biur.a 
Związku, przyczym rok rocznie ustę
puje 1/3 część członIsów Ił • 

3. Pozostawić ławnikowi Wajsso-
. wi swobodę wystąpienia na Zjeź
dzie w sprawie uzupełnienia '§ 9 
w tym sensie, iż "Członkami Zarzą ... 
du Związku mogą być li tylko człon
kowie rad miejskich i magistratów", 

2. Odnośnie odroczenia ter'minu 
Zebran'ia Ogólnego Związku: 

1. W związku z okólnikienl N243 
Związku M.iast -Polskich zażądać 
drogą telegraficzną od Biura Z wią
zku Miast Polskich bliższych wyja
śnień odroczenia terminu Zebrania 
Ogólnego Związku, uzależniając za
jęcie stanowiska od odpowiedzi, 
otrzymanej w tej mierze. 

Przewodniczący: 
(-.-) L. Kern. 

Prowadzący protokuł: 
(-) P. RU1Jdo. 

W.związku z .telegrameul Zwią
zku Mlast PolskIch z dn. 20 b. ID. 

(protokuł Rady Miejskiej z dn. 21 
b. m.) w sobotę, dn. 25 b. m., o go
dzinie 6 .. ej p. p. ,i odbyło się posie
dzenie delegacji radzieckiej na Zjazd 
w celu zajęcia stanowiska w przed
miocie odroczenia na czas nieogra
niczony przez Zarząd Związku 
Miast ternlinu Z.iazdu Ogólnego 
Związku". 

W spólne posiedzenie Magistratu 
z przedstawicielami kooperatyw 

.łódzkidl. 

\V dniu 2'1 b. m. w siedzibie 
radzieckiej odbyło się posiedzenie 
Magistratu z przedstawicielami Ko
operatyw Polskich. 

Pos,iedzeni~ o godzinie 4-ej po 
połudmu zagalł prezydent Rże'\v'ski 
dłuższą przemową, nawołując do 
harmonijnej współpracy prze'dstawi
cieli kooperatyw wspólnie z Magi
stratem, poczem na przewodniczą
cego z~prosił dyrektora Wydziału 
ZaprowJantowania, p. Józefa W 01-
CZYllskiego. Sekretarzowal kierow
nik biura W. Z. M~, p. Lauterbach. 

p o <?żywion~j . dyskusji powzięto 
nastt;puJące dWIe uchwały: . 

J. W sprawie mą/d. 

Ze brani przedstawiciele koope
ratyw, w liczbie 76, reprezentujący 
oko,lo 27g,OOO . ludności zrzeszonej, 
stwIerdzaJąc. IŻ wobec zupełnego 
zaniedbania miasta połmi1jonowego, 
,począwszy od nowych zbiorów, gdy 
chleba i mąki winno być podostat .. 
Idem, dalsze lekceważenie potrzeb 
ludności może wywołać dla porządku 
i bezpieczeństwa Państwa skutki 
tragiczne - domagają się od Magi
stratu bezzwłocznego przedstawienia 
grozy położenia '.Ministerstwu Apro
wizacji . i Ministerstwu Spraw We
~nętrznych, or.az prezydjum Sejmu 
l posłom łódzkIm. 

Początki niepokojów~ któt~ za
?=ua.czyly się jut obecnie w rozbi
JanIU sklepów. zrze.szeń spożywczych 
l poturbowamu Jnlkunastu funkcjo .. 
J;l;arjuszów sklepowych, .. przybrać 
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mogą \TV dals,zym ciągu rozmiary 
katastrofalne, rezultatu których, wo
bec ogólnego zdenerwowania zgłod
niałej ludności, przewidzieć niepo
dobna. Wobec powyższego stanu 
rzeczy zebrani oświadczają, że jeśli 
\v ciągu tygodnia zamiast gołosłow
nych obietnic miasto nie otrzyma 
całkowitego pokrycia ll1ąkj za ubie
gły okres 4~o tygodnio'vvy, jak rów
nież zapasu mąki na tydzeń~ to 
reprezentowane przez njch koope
ratywy, nie chcąc \ ponosić dalszej 
odpowiedzialności względem lucl~ 
ności, zmuszone Ibędą zrzec się 
współpracy z Magistratem, piekarnie 
zamknąć i przekazać aprovvizację 
lVIagistratowi, wzgl. przedsta'lIlicielom 
władzy państwowej. 

li. f/V sprawie opaht. 
Zebrani, wysłuchawszy sprawoz

dania Magistratu o oplakanynl stanie 
miasta pod względem opałowym, 
stwierdzają, iż przyczyną jest nie .. 
tylko słaba wydajność produkcji 
kopahi, leczprzedewszystkiem nie
możność przewiezienia do miasta 
potrzebn€j ilości drzewa, znajdują
cego się w kilku punktach na sta
cjach kolejowych. 

W obec tego, że stałe zabiegi Ma
gistratu o uzyskanie specjalnych po
ciągów, wzgl. wagonów, pozostały 
bezowocne, jak również i stanlnia 
o możność nabycia drzewa z lasów 
rządowych oraz przydzia-ł odpowied .. 
niej ilości drzewa drogą zvviększe
nia wyrębu z lasów prywatnych 
pozostały także bez rezultatu, ze
brani domagają się w imieniu znę
kanej i rozgol:yczonej ludności: 

a) natychmiastowego wydziele
nia Magistratowi potrzebnej ilości 
wagonów dla przewiezienia zalega
jącego ma stacjach drzewa, 

b) natychmiasto"vvego zatwier-
dzenia projektu wyrębu drzewa 
z lasóvv okolicznych, w myśl złożo
nego l11emotjalu lVIinistershvu Rol
nictwa i Dóbr Państwowych, 

c) . powiększenia Magistratowi 
normy węgla z 60-ciufuntówmie
sięcznie do 1 korca na rodzinę· 

Sprawozdanie za m. wrzesień 1919 r. 
Wydziału Dobroczynności Publicznej. 

. W związku z likwidacją Przytułku dla 
Zebraków, uch walono zwolnić od obowią
zków Zarząd Przytułku i podziękować za 
dotychczasovlą działalność. Jednocześnie 
dokonano wyboru kuratorjum "Domu dla 
Niel1leczalnych U

, w skład którego weszli 
pp.: Łęcki, Berman i pastor Gerhardt, 

Uchvvalono zaniechać dalszego rewin
dykowania naleźności od gmin zamiejsco
wych z tytułu wydanych zapomóg, ze 
wz?:lędu na nadzwyczaj wysokie koszty 
administracyjne, \ jednocześnie zwrócić się 
do Władz Centralnych z memorjałem 
o rozpatrzenie sprawy, dotyczącej obowiąz
ku gmin do zwrotu kosztów zapomogowych., 

Uchwalono rewind:y:kować przy pomo
cy Urzędu SekwestracYJuego zapomogi odi 
osób, zdolnych do zwrotu kosztów. 

Liczba osób, pobierającyeh zapomogi' 
wynosiła 

rod7.iu doros. dzieci razem 
od 26. 8. HJ. do7. 9. Hi. 3250 3985 999 4984 
od 8.8. HL 11 21. 9.19. 3201 3916 917 ,1:833 
przeei(~tnie tygodn. 
pobierało. . . . 322f1 3950 968 4908 

Za czas sprawozdawczy wypłacono: 
zapomóg normalnych .. rok. 54,770.-

jednorazowych" ~J43,20 
podwyższonych., 236.--

mk. [)1>,34-9.20 
Pochowano na koszt miasta; 

chrześcijan 213 
żydów· .. ~ 

301 

SpraW7 
Oświiato~~vo CCJ K ulttu,ralne .. 

l Komisji 
Powszechnego Nauczania. 

(Dokończenie ). 

Zatem na gruncie Statutu, Z1no
dyfikowanego odpowiednio do za
rządzeń Dekretu, postanowiono zrea" 
lizować projekt wpro'wadzenia pow
szechnego obowiązkowego naucza
nia w Łodzi. 

Jako pierwszą fundamentalną 
czynność na tej drodze uznano ko
nieczność sporządzenia spisu dziatwy 
od O do ,14 lat. Znamienną tę uchwa
lę powziął vVydział Szkolnictwa w 
dniu 24 maja 1919 roku i od tej 
chwili praca około powszechnego 
nauczania z okresu zamierzeń, pla
nów i projektów przeszła w fazę 
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czynu. Spis ten dokonany zostal 
\v polowie czerwca przez Wydział 
Szl~olnictwa przy- wspólpracy miej
scowego nauczycielstwa szkól pow
szechnych. 

Już pierwszy ten krok wykazał 
dobitnie. że najszersze warstwy.spo
łeczellstwa są pełne zrozumienia 
potrzeby nauczania powszechnego, 
że zatem promienie światła, przeni
kające do tych sfer) nie napotkają 
oporu. Nauczycielstwo, zbierające 
karty spisu, witane było wszędzie 
życzliwie i przychylnie,. a w dziel
nicach, zaIl1ieszkałych przE'z ludność 
najbied.niejszą, dotychczas najbar
dziej oświaty pozbawioną-- wprost 
entuzjastycznie! 

Sporządzone na podstawie tego 
spisu prowizoryczne obliczeniadziat
wy: w wiek~ ~zkolnym dały nastę
pUJące wvml{1: . 

- urodzonych 
w roku 

Dzieci 7-io 
8 

letnich 1912 jest 8143 

" 1911 " 9432 

" 
9 

" 
1910 " 9998 

II ·10 
" 11 
" 12 
" 13 

" 
" 

" 

1909 " 10078 
1908 " 10928 
1907 " 11154 
1906 _" _10283 
ogółem 70016 

Do szkół miejskich uczęszczało 
.... v roku szkolnym 1918/19 (statysty .. 
ka z marca '1919 r.) 3000 dzieci" 
w . tej licz.bie mie,ści się zgodliie z~ 
spIsem ·lednodmowym Wydziału 
Szkolnictwa z dnia 1. II. 1918 r. 
przeszło ~o! o . dzieci ponad lat 13, 
~atem dZIecI w wieku szkolnym 
Jest: 

w szkołach miejskich . 
w szkołach średnich (dane 

Wyd~. Statysto pg spisu jed
nodnIowego z d. S.V 18 r.) 

w· szkołach . elementarnycl~ 
prywatnych l społecznych 
(I1'l:for:nlator· m. Łodzi --liczbę 
dZIecI, uczęszczaj ących do 
chederów, potrącon'b). . 

ogółem ~ szkołach dzieci 
od lat 7 do 13. 

28500 

6600 

3400 

38500 

Zatem dzieci w wieku od lat 
7 .. miu do 13-tu nieuczęszczających 
do szkól jest 3'1516. Jeśli, wreszcie, 
odliczymy liczbę około 7000 dzieci, 
uczęszczających do chederów, i jeśli 
te zostaną uznane za szkoły, w l~tó
rych można czynić zadość przepi
som o ?bowi~zl~u szk?lnym, otrzy
mamy lIczbę 24.::>16 dZIeCI, które w· 
roku szle 1918/19 do żadnych szkól 
nie uczęszczały. 

Liczba ta wyk.azała dobitnie, że 
o wprowadzeniu \v bieźącym roku 
szkolnym obowiązkowego naucza
nia w całej rozciągłości myśleć nie 
l11oŻna. Należało więc opraco'wać 
plan stopniowego \Vprovi/ aclzenia 
obowiąźku szkolnego tak, aby 1) 
zrE'alizować to można było w ciągu 
kilku najbliższych lat, 2) aby przy
tem warunki ekonomiczne, łinanso .. 
we, gospodarcze i t. p. były nale. 
życie uwzględnione i 3) ab}' liczba 
dzieci, ktćre UkOllCZą wiek szkolny 
bez uzyskania świadectwa Uko11cze
ni~ sz.k<:>ły powszechnej, była jak-

I naJl11meJszą· 

Mając na uwadze te trzy kardy~ 
nalne warunki, Kornisj et postanowiła 
powszechne nauczanie wprowadzić 
juź w bież. roku szkolnym, a wpro
wadzenie obowiązkowego nauczania 
rozpocząć od trzech środkowych 
rocznih:ów dziatwy w wieku szkol
nym, rozszerzając następnie przy
mus stopniowo na starsze i młodsie 
roczniki. 

Jednocześnie przyjęto za zasadę, 
że dziecko, które zapisane zostalo 
d<? szkoły powszechnej bądż z obo~ 
wIązku, bądź dobrowolnie, musi do 
niej uczęszczać aż do ukoiiczenia 
wieku szkolnego. Opracowany w 
ten sposób plan będzie można zrea~ 
lizować vV ciągu trzech lat, przy
cze~ w ka.żdym i następnym roku 
będzIe ob.e]m?wGtny przymusem je
den roczmk mższy, wyższe zaś au ... 
tom.at.ycznie w myśl ~ przytoczonej 
wyzej zasady. 

. Schenlatycznie plan wprowadze
nIa pówszechnego obowiązkowego 
nauczania w Łodzi da się przedsta .. 

I wić w sposób następujący. 
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TABLICA I. 

* Rok 
szkolny Lata urodzenia. i wiek dzieci 

! I I 

1910 9 1909 i 10 1908 11 1907112 1906 13 

-\ ;-\ -\ ! 

1911 ' 8 1919/20 1912 7 

1920/21 1913 7 1912 i 8 1911 9 1910 !10 1909 11. 1908112 1907 13 

!_\, ,\ : \ 1\ 1
1 -1\ 

1913 j 8 1912 9 1911 ;10 1910 11 1909
1

12 1908 ~ 

! 

1921/22 1914 7 -
Liczby podkreślone oznaczają roczliiki, które po raz pierwszy w danym roku 

szkolnym objęte zostały przymusem. Liczby, wypisane grubszym drukiem, oznaczają 
roczniki, objęte przymusem z roku poprzedniego. Strzałki w.skazują kierunek automa
tycznego rozszerzania się przymusu. 

Z tablicy tej widzimy, że rocz
nik 1907 i 1906 (dzieci 12 i 13 let
nie) nie zostały objęte przymusem. 
Ze smutną tą koniecznością Komi
sja była zmuszoną się pogodzić, a to 
dla następujących bardzo ważnych 
przyczyn. Przedewszystkiem, w wy
padIul zastosowania obowiązku szkol
nego do dzieci 12 i '13 letnich, po
śród których analfabeci stanowią 
~ardzo 'pokaźny odsetek, musianoby 
JUż \N przyszłym roku szkolnym, 
zgodnie z przytoczonynl poprzed nio 
zasadniczym artykułem "Statutu /I 
uruchomić kilkaset oddziałów wie
czorowych, celem kontynuowania 
nauki dla tej dziatwy. Byłoby to 
niewykonalnem wobec konieczności 
otwierania ogromnej liczby oddzia
łów dziennych dla dzieci roczników 
młodszych, obejmowanych stopnio
wo przymusem szkolnym., Odstą
pienie zaś od tej zasady stworzyło
by tylko zastęp analfabetów-recy
dywistów, . a poniesione koszty sta
łyby się bezcelowymi. Pozatem, 
rożpoczęcie obowiązkowego nau
czania od rocznikó\v wyższych da
łoby w latach następnych analfabe .. 
tćw 10 i 11 letnich, którzy po wyj. 
'ściu z wieku szkolnego, a nieukoń
czeniu 7-miu klas szkoły powszech .. 
nej, zwiększyliby niepomiernie rze-

I sze uczęszczaj ących· na naukę wie
I czorową· ,W!-eszcit;: liczopo się i z 
, tem, że dZIecI w wIC'ku 12, 13 lat w 
! bardzo wielu wypadkach pracująjuż 
I j zarobkują, a zatem przez pociąg-
nięcie ich do obowiązku szkolnego 
zabranoby wielu bezrobotnym ro
dzicom pomoc i podporę. U względ
niając więc przytoczone wyżej po
wody i obecne ciężkie nadzwyczaj 
położenie ekonomiczne, Komisja za
znacza wszakże, że do dzieci tych 
narazi e z konieczności poniechanych 
powróci być może w przyszłości, 
jeśli ,~Tarunki materjalne na to po
zwolą.' Mlodzieź ta zostanie P9-
ciągnięta do obowiązku uczęszczania 
na naukę wieczorową, uzupełniającą, 
co przewiduje "Statut a w art. 9. 

Wychodząc zatem z omówione-
go wyżej planu, program prac Ko

-misji na rok szkolny 1919/20 obej
muje zastosowanie przymusu szkol
nego do dzieci, urodzonych w la
tach 1908, 1909 i 1910 (9-0, 10-0 i 
11-0 letnich) oraz tych dzieci z in
nych roczników, które w ubiegłym 
roku szkolnynl uczęszczały do szkół 
powszechnych. 

Poniższa łlablica przedstawia sta
tystykę dzieci, objętych przymusem 
na rok szkolny 1919/20. 
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TABLICA II. 

;.-...o ,-.. ......... 
Q' O;> o' 
':o O;> c;:; 

;J;... C·f t!), *" o O' 
-',1 00 CI) 

\g; II () 

tlI 
:E I 

o.. 
N' 
(P' 
C. 

Toteż kartoteka w biurze Komi~ 
sji obejmuje w chwili obecnej 43573 
karty indywidualne dzieci. 

Licząc się z wynikiem tej staty
styki i pragnąc umieścić "vv szkołach 
wszystkie dzied (\v. liczbie I 043), 
które w roku ubiegłym do szkół 
nie uczęszczały, oraz przewicI ując 
także dość ZIiaczny dobrowolny za
pis dzieci, nieobjętych prz.episami ° 
obowiązku szkolnym, KOmISja posta
nowiła wystąpić do odnośnych, władz 
szkolnych () uruchomienie 220 no
wych oddziałów,. w tem 100 zwy
kłych, zaś 120 - ZE' vvzglęc1u na 
brak lokali---popołuclnio\y}'ch. Prze .. 
ciętny koszt nO\lvego oddziału zwy
kłego obliczono na mr. "10,200 w 
stosunku roczn.ylll. W sumie tej 
poza wydatkami na urządzenie i u
trzymanie oddziału są wliczone po
kaźne kwoty, przeznaczone na cele 
ułatwien ia ubogiej ludności miasta 
regularnego posyłania dzieci do 
szkół, a vvięc na zaopatrywanie 
najuboższej dziatwy w podręczniki 
i materjaly piśmienne, w ciepłą stra
wę, odzież i obuwie. Koszt oddzia
łu popoJ'udnloweg{) obliczono na 
111rk 5950 z~\ względu na odpada,jące 
tutaj koszta komornego, zakupu me
bli i pomocy naukowych. 

) Zatem. koszta og~ln:~ otwarcia i 
utrzymanul '100 oddzlalovv przedpo
łudniowych i '120 popołudniowych 
na okres 7 miesięcy, t. j. od 1.X.19 
1'. do 31.III.20 r. obliczono na 
1.0'1 '1.500 mk. 

Tak zestawionv budżet zost~d 
przez wydział Szlzolnictwa \V dniu 
28 czenvca akceptowany. w tymże 
dniu przyjęty przez Magistrat, a już 
w dniu 30 czerwca \vniesionv zo
stał na posiedzenie Radv' Miej-
skiej. . . 

Otóż,' na tem posiedzeniu Rada 
Miejska, nie bacząc na to, że do
datkowe wnieśienie do budżetu mia
sta na okres 7-miesięczny sumy 
1,011.500 mrk stanowi ciężar ogrom
ny, zwlaszsza wobec, przeżywanych 
obecnie olbrzymiGh trudności finan
sowych; uchwaliła wprowadzenie w 
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ciągu roku' szkolnego 1919/20 przy
musowego nauczania dla 3-ch rocz
ników dzieci. 

Zdając sobie sprawę z obo
wiązków i ciężarów, jakie miastu 
wskutek tej uchwały poniesć wy
padnie, sądzono wtedy, że jest to 
maximum dodatkowych \iVydatków 
na szkolnictwo w bieżącvm roku 
budżetowym. .' 

Tymczasem przebieg zapisu dał 
wynik zgoła niespodziewany. Nie 
mamy, coprawda. do chwili obecnej 
dokładnych cyfrowych danych co 
do ogólnej liczby zepisanych dzieci, 
lecz nadsyłane przez kierowników 
szkół powszechnych raporty podały 
liczby tak ogromne, że jasnem było, 
iż szkoły pomimo uruchomienia no
wych oddziałów, wszystkich stają
cych do zapisu dzieci w żaden spo
sób nie ponlieszczą. Należa,lo więc 
przystąpić do niezwłocznego uru
chomienia dalszvch oddzialó w i to 
w Jjcz bie przesżło 100, 

Oczywiscie dokonanie związa
nych z tern zarządzeń, jak wynajęcie 
odpowiedniej ilości izb szkolnych, 
zaangażowanie vC('ykwalifikowanych 
sił nauczycielskich, uchwalenie przez 
Radę Miejsh:ą dodatku do budżetu 
miasta na utrzymanie tylu oddzialó\v 
szkolnych ponad wszelkie prze\vi
dywania i obliczenia, spowodcrwać 
musiało przesunięcie terminu rozpo
częcia regularnej nauki dla dzieci 
nowozapisanych at do października. 
Nastręczyło to, copra'\vda, wŁadzom 
szkolnym zarówno paristwowym, jak 
i komunalnym wiele nieprzewidzia
nych trudności, pokonanie których 
wymaga znacznych wysiłków i za
biegów. Nie ulega wątpliwości, że 
przepełnienie szkól powszechnych 
spowodowało dobrowolny zapis dzie .. 
ci, do których przepisy przejściowe 
o obowiązku szkolnym na rok 1919 .. 
1920 nie stosują się, bowiem dla 
przyjęcia dziatwy w tej liczbie, jaka 
była objęta obowiązkiem, \vszelkie 
przygotowania poczyniono. Toteż 
stwierdzenie faktu, że najszersze 
warstwy naszego społeczeństwa tak 

I ~~~~z~~rn~a~iie dOw~~if-i~~~ 
I pierwszy pozew tłumnie stanęły do 
I apelu, że rozporządzenia władz 
i szkolnych znajdują w społeczeilstwie 
I posłuch i karne ich ~ykonanie,. daje 
l nam pełną satysfakcję oraz najwyż· 
I szą moralną rekompensatę za poło .. 
I żoną na polu szkolnictwa uciążliwą, 
: a jak obecnie nawet gorączkową 
i pracę~ Czerpiąc z objawu tego 

przekonanie, że karność i posłuch 
: dla zarządzeń władz szkolnych nie 
osłabną, możemy już dziś przypusz
czać, że lO przymus szkolny" w naj
szerszeln jego pojmowaniu w spo
łeczeństwie naszem szerokiego za
stoso\vania mięć nie będzie. 

Nie. wierny coprawda Jeszc~e 
w danej chv\Tili, w jakim stopmu 
zareagowało na apel władz szkol
nych ta część dzieci, która jest obo
wiązana do uczęszczania do szkół, 
bowiem tych niezbędnych, a nie
zmiernie ciekawych danych dostarczą 
nam dopiero imienne wykazy otrzy
mane od kierowników szkól. Sądząc 
jednak z liczby już zapisanych (około 
50000) mo~elny wnosić, że odsetek 
opieszałych i ociągających się jest 
bardzo nikły. Jeśli przypuszczenia 
nasze są słuszne t. j. jeśli zapis za-' 
równo dozwolony jak i z obowiązku 
jest tak liczny, 'w'ówczas przeciąg 
czasu, obliczony na wprowadzenie 
obowiązkowego nauczania w Łodzi, 
zostałby zredukowany do lat dwuch. 
Innemi słowy, w dniu 1 września 
1920 roku wszystkie obecne w Łodzi. 

: dzieci w wieku szkolnym będą 
uczęszczały do szkół. 

Nit~ mówimy tego w zamiarze 
ściągnięcia dla władz szkolnych 
m. Łodzi pochwał i wyrazów uzna
nia, te bowiem i pomimo to ze 
wszech miar im się należą. 
Pragniemy jedynie wykazać p~zez 
to, jak sobie poczyna społeczeństwo 
polskie po zrzuceniu kajdan niewoli, 
co nl0że zdziałać duch Paski, wy
zwolony z pod ucisku ciemiężycieli. 
Stwierdzamy przez to, te tylko' i je
dynie ucisk i niewola nie pozwalały 
narodowi Polskiemu stanąć w sze-
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regu cywilizo~anych 
miejscu przedmem, a 
nie przodującem. 

narodów na I Licząc się z tyn~ wy.dział z!llu
kto 'wie, czy I szony jest odma Wlać . Instytucjom 

lokali na wykłady. Wl~CZ?r~we w 
tych szkołach, gdZl~ lstnlec bedą 
komplety popoh:ldmow:e. Inaczej 
bowiem byłoby memoźhwem utrzy
manie lokali w porządk\l według 
wymagań ~ygieny. Sprawę ~ę prze
sądza przY.1ęta przez Wydział uch ... 
wała. 

łJódź .. dnia 16 paździemika 1919 r. 

Józef Zalewski. 
U,eferen t Komi.;;ji Powszechnego Nauczania.' 

Z wydziału szkolnictwa. ' 
N a ostatnim posiedzeniu wydziału 

szkolnictwa, r0zpatrywano następu
jące sprawy: 

W skutek podrożenia obiadów, 
wydział szk0.1nic~wa .zmuszony był 
ograni~zy~ ~clśle .lch hczb~ do 10,000 
dziennIe l Jedyme w dn~ szkolne, 
z ,pominięciem dni śWIą.teczny~h 
i ferji. Wydział post~nowIł' prosIć 
nauczycielstwo o śCIsłą kontrolę 
obiadÓw, o sprawdzenie kart. chle
bowych, a to w tym celu, by .Jed;1o 
dziecko nie otrzymywało obJadow 
w dwu miejscach. 

Rozpatrywano sprawę budowy 
drewnianych baraków szkolnych, ro
nieważ stałe gmachy powstaną nle~ 
prędko, a w W~rs~awie powstał 
już projekt zastąplenI~ stałycll gm~
chów barakami,' wydzlał postanOWIł 
zbadać odpowiednie oferty i poro
zumieć się 'vV tej sprawie z. W arsza.~ 
wą i I~rakowem, gdzie. talne barakI 
stawiono już przed wOJną. 

Postanowiono oddać do dyspo
zycji kursów wieczorowych kola ha
łuckiego P. M. S. lokal szl~olny pr~y 
ul. Sredniej .M~ 14, oraz wldzewslne
go koła Macierzy, lokal szkolny przy 
ul. Szpitalnej N2 9, z zastrzeżemem, 
że lokale będą cofnięte, o ile by 
w tych szkołach były wprowa.d~one 
komplety popołudniowe dla dZIatwy. 

Opracowano budżet szkoły go .. 
spodarstwa domowego, który prze
lany będzie- magistratowi. Zatwier
dzono rozmiary poborów dla na
uczycieli ślednich szkół miejskich. 

z· wydziału Szkolnictwa. 
Wobec .licznyc4 zapisó w dzieci 

do szkół powszechnych, w lokalach 
szkolnych W roku bietącymodbywać 
się· będą 'komplety popołudniowe. 

Z Komisji liuhurno-oświato\vej. 
i Komisja kulturno-oświatowa. po ... 
I stanowiła zrealizować następuJące 

projekty: 
1) wystawę sztuki dziecka,. na 

którą komisja gromadzi materJćt{y, 
a później specjalne gr?no oSlo'lb ma
terjały te przesegreguJe; 

2) sprawę szyldów sZpt~eących 
ulice naszego miasta, która rozpa
trzona ma być wspólnie z działem 
podatkowym; 

3) kU1:SJT dL doros~ych, k~óre 
podzielono na 3 zasadmcze dZIały: 
a) kursy dla analfabet{)w, b) llZUpeł
niający i c) uniwersytety ludowe: 

Opracowan~er~l l?rogram:u. zaJęć 
na k'ursach ZajmIe SIę kOmISja zło
żona z· pp. dr. Kopcirlskiego (prze
wodniczący) Fiedlera, Augustymaka 

.1 Wojeńskiego; ... 
4) zabawy ludowe, WIdnWHą,ka I 

koncerty dla szerokich warstw m'lesz
kańców m. ł .... oclzi. 

Opracowanie projektu zahaw lu
dowych povvierzono p. Koziołkie
wiczównie. 

SeBcja pedagogiczno-odczytowa. 
a) W celu ożywienia dzjHialn~śc~ 

Łódzkiego Ogniska" Związku nauczycleh 
szkół pows~echnych (Andrzeja 4) utwo
rzono sekcję pedagogiczno-odczyt?wą. . 

W skład prezydjum sekcjI. weszlI 
pp. Bronfsław Szwalm (przewodmczący), 
Jan Braun (zastępca) i Gerez (sekretarz). 

Sekcja będzie, urządzała w każd~\ so~ 
botę w lokalu "Ogniska" odczyty treśCI 
,pedagogicznej i ogólnej. 

KolelKcjonowanie artystycznych 
prac dzieci.: 

Ministerstwo kultury i sztuki 
zwracało się w swoim czasie wpis'" 
mach do wszystkich szkól, zaintereM 

sowanych towarzystw i osób z proś .. 
bą o· nadsyłanie. altystycznych prac 
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dzie.ci do lat. ~ 4 włącznie. Myśl tę 
podjęła kOmISja kulturno-oświatowa 
przy wydziale szkolnictwa w Łodzi. 
'Y ty.m też celu komisj a ta zwraca 
Slę do zarządu szkół średnich kie
rowllików szkół pdwszechnycb, to
~var~ystw . kulturalno - oświatowych 
l oS,ob zamteresowanych z gorącą 
prosbą o łaskawe nads\'łallie prac 

l 
. ol ~ , 

a . sz~zeg:ó me ,pomysłów, fantazji 
d~leclęce.1 do blóra Wydziału szkol
nIctwa. Bliższych informacji udziela 
wspomniane biuro (Olgillska 3) w 
godz. od 1--3 popoł. Prace przyjmo
wane będą do, dn. 15 listopada'. 

Z Ra(]y ~~d~ołnej okręgo'\ivej. 

Na po.siedzenju. Rady szkolnej 
?kręg~nveJ, dl:. '16 b. m. między 
InnemI, załat~??no następujące spra
wy: po komlsJI powszechnego nau
czanIa z, ramienia rady szkolnej 
ol~ręgowel wybrano pp. dr. Skal
slqe~o~ ~lyrektora Tulina, dyrektora 
SemlllaI]Ulll Durę i Vl asilewskiego. 
Rozpatrywano sI)rawę wvnaoTodze-

, • .J b 
Ula nauczyr.l~li za godziny dodatko-
we .w od~zlałach popołudniowych. 
Po, dlu.ższej dyskusji i obliczeniach 
vvYJClśnlOno, że rada szkolna rozpo
rządza następującymi funduszami: 

Z funduszów magistrackich 156 
mk. za godzinę tygodniową"\v sto
sunku rocznym i z funduszów mi
nistersl~lch 90 mk., wobec tego po
stanoWIono . przyzna c nauczvcielom 
za rzeczone godziny po 246" marek. 
DodaŚ trzeba zastrze2;enie) że cvfry 
te mogą u1edz nieznacznej zmianie 
wzwyż. 

. , W związku z brakiem wykwali
f1k0'Y'anych sił nauczycielskich posta-
nOWIOno ogłosić w dziennikach o 
wakujących w.ol~ręgu m. Łodzi posa
dach nauczycIelI szkół powszech
nyc~. 

Sp!t'~Wy Mrl(e~§1}~iieo 

D0~egacja 
lall."ządu Związku Pracowników 

szpitalnych w Magistracie. 
~nia 21 b. rn, pracownicy szpi

talnI zwrócili się z zażaleniem od 

Prezydenta 11liasta, na rzekome nie" 
spra\vie?1iwe transportovvanie służby 
przez kIerowników szpitali. 

Prezy~dent Rżewski przyrzekł 
pra,cowlllkom ~b.adanie skarg i udzie
le~lle ~ t~n:nlnIe dwutygodniowym 
oopowIedzI. 

Zarząd lwią:d;:ta Ul"zędnH{ów 
Miej$kich a ptr)~wyił!a.. 

N a C?statlliJ?l, walnym zebraniu 
prac~vvlllcy ml~Jscy uchylili . kom
prc)l~lJso~ry wnIosek Magistratu, ty
czący SIę dod~ttkó\iV c1r?żyźnianych. 

Zarząd ZWlazku dnIa 21 b. 111. 

wręc.zył umoty~\'owaną odpo\viedź 
w tej sprawie. Prezydent Rżewski 
stwiernzil,. że vvszystkie zV'liązki za
"\v?dowe .leżeli wysuwają jakiekol
vVlek hą~~ź żądania 'wnikają również 
\~ stan fmansowy danego przedsię
hlors~wa, ,tymc.za~em m:zędnicy wy
suvva.1ą~ ządallla 19nyruJą krytyczny 
stan fInansowy lnwsta. Niedobór 
wynosi 44 miljony. Po otrzvmaniu 
20 miljol1<?,:vej, pożyczki po4?stanie 
luka. 2~ mIlJonow które tylko przez 
przejęcIe przez pal1Stwó świadczeń 
wojennych, poniesionych przez mia
sto Vvy zastępstwie pallstwa załatwio
'nym być może. Stan taki winien 
z~a~eźć z~ozumienie .wśród pracow
nlkow k~o::zy stykają się z gospo
d~rką ,nl1e,Jską dla których żadnych 
tawmUlc nIema. 

.' Prezydent Rżewski przypisuje 
podobne maksymalistvczne zcilatwie
nie sprawy czynnikóm niechętnyrn 
V'l, stosunku do obecnego zarządu 
nllasta, skrajnej praV\ricy i lewicy . 

Prezydent W oje'\vódzki stwierdza 
że w porównaniu z cenami żyvvl10ści 
'\v vv: arsza wie p,lace przyznane przez 
lVI agI strat ŁodZI są wyższe. War
szawa otrzymała zapomogi rządo'i..ve 
dla pracowników które Łodzi nie
s~ety nie przyzóano, stan taki odbija 
SIę ujemnie na wzajelnnych stosun .. 
Sl~I1]5«c:h Magistratu i pracownikóvv 
TIlleJsklch. 

Wice-Prezydent Faterson pod
kreśla że u\lvzględnienie j~ądaii. pra .. 
~()\:,!ników jest ściśle związane z prze
JęCIem naszych świadczeń v~~ojennych 
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przez państwo: \JvT imieniu pracow: 
ników pp. vVaszkiewlcz, VIisławsIn 
i Ulicki podkreślili szalejącą drożyzne 
z powodu upadku waluty, która be~~ 
pośrednjo zmusza do wysu\vama 
żądml. 

.A,czkolwiek trudności finansowe 
l'vlagistratu są pracownikom' znane, 
to jednak konieczność zmusza ich 
do tego. Zastrzegają się oni przeciw 
akcji \vvwrotowej i z prawa i z lewa. 

Wypowiadają' oni zaufanie obec~ 
nemu zarządowi miasta. Prezydent 
Rżewski podkreślił, że zadaniem 
'wszystkich demokratycznych i robot
niczych 1\IIagistratów będzie ustalenie 
\varunków placy i pracy, ktqre by
łyby wzorem dla prywatnych przed
siębiorstw, ale zmiana ta wymaga 
czasu i zmiany stosunków finanso~ 
'\vych i gospodarczych miasta. 

\N ciągu 5 dni Magistrat, ma udzie
lić powtórnej odI?owiedzi. 

Stawki akordowe dia pracownik6w 
. ~ -miejskich, 

W poniedziałek, 20 października 
odbyło/się w magistracie posiedzenie 
w . sprawie ostatecznego określenia 
stawek akordowych dla robotników 
miejskich. VvT posiedzeniu wzięli 
udział: . prezydjum mągistratu, inży
nierowie wydziału budownict,\iva ma
gistratu m. Łodzi. 

Ze związku zowodowego pracow
n,iltthv miejskich. 

W obecnosci 308 osób odbyło 
się \IV sali Rady. Miejskięj nadzwy
czajne zebr~mie ogólne Związku za
wodowego pracowników miejskich. 

Odczytano odpowiedż magisratu 
na żądania urzędników, uchwalone 
na poprzedniem zebraniu ogólnem. 
w spr?-wie polepszenia bytu moral
nego l warunków pracy. Niektóre 
punl~ty m~morja.łu zostały całkowicie 
u:względnlOne, mne .zaś tylko częś
CIOwo lub t~ż zupełl1le odrzucono.
Co do podwyżki pensji, zamiast żą
danes'o dodatku, do pensji wwyso
kOŚCI Mk. 200, 250 i 300 miesięcżnie, 
wzgl~dnie do .stanuroclzinn~go pra
.cownIka, MagIstrat przyznaje w za-

,sadzie '100, 150, 200 l\IIk., lecz uza
leżnia wypłatę od otrzymania go
tówki ze skarbu zaświ~tdczenia wo .. 
jenne. Zebrani postan'owili nie od
stępować od' pierwotnych żądal} 
i zgłosili odpowiedni ·wniosek. 

\Vyhranoprzez aklamację zapro~ 
I ponowanych przez Zarząd: do Ko

misji rozpoznawczo - pojednawczej 
pp. WaIenskiego, I-Ianke, Tempel~ 
hofa. Koloczyckiego, \Valtratusa, 
GÓfniaka, JankieIc\vicza, I .. ewkowi
czó'wnę, lJ ettersa; do komisji do 
spraw natury ,etycznej S. Pfdfera, 
Ładevl/skiego, VVa wrzeckiego, I-Iirsz
berga, \;Vysockiego, pannę SroczYI}
ską, Lindenfelda, panią Pilichov.,rską. 

.Budowa szpitala, miejsłliego. 
I Wydział :I3udownictwa przystąpił 

do 'Opn1co\vania projektu budowy 
centralnego szpitala miejskiego. 

Centralny szpital miejski wznie
siony zostanie przy ul. Rokicińskiej, 
obok składów monopolowych . 

Zebranie Pl'acowników Wyd.ziału 
Budowlanego. 

Na zebranie omct\via.jące oclpo
wiedi Magistratu '\v sprawie żądań 
pracowników Wydziału Budowlane
go przybył Wice-Prezydent Inż. Wo
jewódzki, który refero\vał stanowisko 
Magistratu w tej sprawie. Zasadni
czo Magistrat godzi się na podwyż
kę pracownikom fachowym, b() 
jednak w ca]<)ści ze względu' na ~tan 
finansc)\vy miasta przychylić się nie 
może. 

lJVypłata pensji nauczycielom. 

. ~xpłata pensji nauczycielstwu 
I1UeJsklch szkół powszechnych od
będzie się we wtorek, 28M go dla 
szkół żydowskich i VI! czwartek 30-go 
dla niemieckich. 

Kwity są do odebrania w dni 
wypłaty' w biurze wydziału szko]·· 
nictwa od 1--3-ej popołudniu. 

Apteka miejs!ia. 

I 
Wydział 'Gospodarczy przy Magi~ 

stracie I?i~sta Ło~zi zawarł k~l1trakt 
, z właścIcIelem meruch0D10ŚCI przy 
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ul. Piotrkowskiej Nr. 17 na wydzier
żawienie lokalu na potrzeby apteki 
miejskiej. 

Apteka znajdować się będzie w 
podwórzu na parterze i obejmować 
będzie 7 pokojów. i piwnicę, 

Ka§it chorych. 
Przy Związku pracownikóvv Te

atralnych utworzona zostala kasa 
chorych. Fundusze kasy tworzą się 
z obo\viązkowych wpłaCaJl każdego 
praco\V'nika w stosunku ,) °/0 od za
robku miesięcznego i· 2°!o wpŁaco
nych przez właścicieli TeatrÓ"w od 
1-go wynagrodzenia. ' 

Prace wydziału budownictwa. 
,. Ze sprawozdania wydziału bu
downictwa za wrzesień r. b. przy
taczamy nast. dane: Roboty brukar
skie ukończono przy ulicach; Pasaż
Szulca, Nowo-Targowej i Północnej. 
Roboty w toku na ul. Rokicińskiej, 
1uljusza, Obywatelskiej i Dąbrow
skiej. Roboty chodnil{owe zakoń
czono na ulicy Północnej i Solnej; 
prowadzi się je na ul. Wolborskiej, 
Cmentarnej i Długiej. Roboty zielll
ne ukończono na ul. Mostowej Tka
ckiej i na zdrowiu; w toku--na ul. 
Siedleckiej, Łęczyckiej, Kmńskiego, 
Dąbrowskiej, Południowej, Matejki, 
Konstytucyjnej, Smugowej, Wi1iń
skiej, Konstalltynowskiej, Krze·mie
nieckiej i . AJ. Unji. . 

o ziemniaki. 

Dnia 17 b. m. powrócił z Poznania 
dyrektor Wydziału Zaprowiantowania mia
sta Łodzi p.j. Wolczyński, wezwany przez 
zarząd związku miasta na posiedzenie 
Głównego Urzędu żywnqściowego. 

Po wyczerpującej (Iyskusji zdecydo
wano ostatecznie, iż dla państwowego 
Urzędu ziemniaczanego i Związku miast 
dyrekcja kolei zgodziła sit:; na podstawie
nje dziennie od 100 do 150 wagonów, 
z których połowa przez'naczona zostanie 
dla pańswowego Urzędu, ziemniacznego, 
druga zaś dla Związku miast, która roz-

,dzielona będzie proporcjonalnie do ludno
ści każdego miasta należącego do Zvviązku. 

Zazmlczyć należy, iż do Związku za-

kupu ziemniaków w Poznmlskiem należv 
obecnie 16 miast, grupujących 2.400.000 
mieszkańców. 

Sprzedaż bez uogonH:ów." 
VV wydziale zaopatrywania miasta ra

dzono Wl'az z przedstawicielami koopera
tyw i drobnego kupiectwa, jak przeciw
działać tworzeniu się ogonków. Sposób 
pozornie łatwy, a jednak nastręczył wiele 
trudności. 

Wydział zaopatrywania zaproponowalI 
aby obecnie 2$0 miejsc sprzedaży powięk
szyć do 3000 w ten sposób, że kooperaty
wom i kUpCOll1 powierzonoby sprzedaż 
artykułów kontyngensowych. Jednak ko
operatywy zastrzegły się odrazu, że sprze
daź mogą uskuteczniać tylko swoim człon
kom, kupcy zaś zażądali albo podniesienia 
procentu od, sprzedaży artykułów kontyn
gensowych albo też dostarczania produk
tów już rozważonych, opakowanych, jed
nem słowem całkowicie przygotowanych 
do wydania konsumentom. Przyczem kup
cy wyrazili obawę, że sprzedaż chleba 
kartkowego wywołałaby zakazjednoczesnej 
sprzedaży chleba poza kartkami (t. zw. 
szmuglowanego ). 

Wprawdzie przedstawiciel wydziału 
zaopatrywania uspokoi! obawy kupców 
w tym względzie oświadczeniem, że wkrót
ce wydany będzie bezwzględny zakaz 
sprzedaży chleba wogóle po za kartkami
do zgody jednak w celi solidarnego utrą
cenia ogonków nie doszło. 

Nauczyciele przeciw zniesieniu de
putatów. 

Na zebraniu walnem Związku za
wodowego nauczycielstwa poiskich 
szkół średnich vV Warsżawie zapadła 
jednomyślnie uchwała następująca: 

" Wobec narad międzynlinisterjal
nych nad zniesieniem tak zw. depu
tatów dla urzędników państwowych 
a tem samem i dla nauczycielstwa~ 
walne zgromadzenie Zwjązku zawo
dowego nauczycielstw'a polskich 
szkól śrędnich zważywszy na to, że 
odebranie nauczycielstwu prawa 
otrzymywania po niższej cenie pew
nej ilości żywności stworzy warunki, 
których nie naprawi stanowczo na
wet p0I?0wna znaczna podwyżka 
pensji, ośvviadcza kategorycznie, że 
byłoby to ciężką krzywdą dla pra
cującej inteligencji! natomiast źró
dłem nowych dochodów dla. paska
rzv. 

~ Jednocześnie zwraca się do in
nych związkó\v pracowników pań-
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stvvowych O wspó.lne rozI?o~zę~ie, 
akcji w tej sprawie w SejmIe l u 
rządu." 

DOlllaU[owa apr.{)wizacja dla E'ołwtnilKów. 

OO'ł05Z0nO rozporządzenie, określające 
jakie kategorje rob?tni!~ów mają prawo do 
dodatkowej aprowIzacJI. 

Są tanl przede\'Vszystkiem: r) robot
nicy wszystkich za}dad,ów ::przemyslo~y.cg, 
zatrudniających wIęcej nIZ 5 robot~l~\:OW, 
2) pracujący w za~daclach użytecznoSCI 'pu
blicznej ':l) pracujący na robotach pllbI1CZ
nych,·';.) pracown,icy kol~i, poczt, tele,fo
nów, telegrafów l żeglugI, ,5) praCO\Vlllcy 
zarza,c1ów miejskich i powiatowych. 

+:-:'_7,::::--=':=::" ... :·::"':;;::;::':::- -

maI produkcję masl'a, i ~era, by \vZ~m~iaIl 
otrzymać su~owce. DZl(~lo ekspo!'towl Cz.e
chy i H,LUl1Ul1]a uzyskały kredyt na ZachodzIe. 

Z«!jście p:r;;wd smeJllem. 

Przed sklepem stO\\'. spo;/'ywczego 
"Rola ll

, przy ul. Drewnowskiej Nr. 48 
zuromadzil si(~ onegclaj tłL1m kow;umcntów 
d~magając si(~ wydania zaległej il:)ści chle
ba na zasadzie posiadanych kartel.: ehlcbo
wycb. Personel sklepowy nie Illog:\\~ ~a
spolwić słusznych ;~;lcIa(l konsumeJltow, 
chleba nie wyda,,"vaL \Vówczas konsumen
ci zajęli 2;rożm! postaw(;, zaezt~li krzyczet~ 
i rozbijać szyby. Po chwili uspokojono 
wżburzone umysły i tłum rozszedl si(~. 

Narnocy materjałów dostarczonych 
Ministerstwu Aprowizacji przez ekspozy-
turę P. U, Z. A. P. P. w Paryżu i Londy- 'l: l" l 
nie referowano ze strony MinisterstwaĄpro- Wrócił do {-,OC Z1 .wlce~prezyc. ent 
wizacji na Komitecie Gospodarczym Pre- Faterson, po dwudlllowym pobycie 
zydj:-~~n.Rady lV!!nislrów ,stan aprowizacY;iny W Warszawie, gdzie wyjednał w Mi-
AnglJl l FranCJI. Z ref~ratu tef?o \.N'Yl1lka, I nister. st'v,vie., Skarbu oraz .w Mi,n .. lster-
że ceny na artykuły pIerWSZe] potrzeby . -., \V l ' 
.w krajach tych stale wzrastają wobec nie- StWl~ Spr<l\V, ,e wn~~rzn yc 1,zatwI:l:: 
wielkich zapasów, niemogących pokryć,- dzeme VI-ej 20-mI1JolloweJ e111lsJl 
~apotrzeb~wania. To też rząd:y ~ngiel~ki obligacji miejskiej, długoterminowej, 
l franc~s~l zmuszone są trzymac SIę racJo- oraz krótkoterminowy kredyt apro-
nowallla l systemu kartkowego, by w ten .. y ~;,' 1"" , '1', , 
sposób choć części ludności dostarczyć wl?acYJny do wYSOl-..osCl. U mi .lonow 
artykułów pierwszej potrzeby po cenach marek. Kredyt ten będzIe udZIelony 
względnie, dostępnych. \V pewI:ych wy- Magistratowi przezR.aI1stwowy Urząd 
padkach, Jak naprzykład w An~lJ1" w ~to- ZakuT)u Artukułóvv PierwszeJ'Po-
sunku do chleba, cukru, tłuszczow i mięsa t J 

rząd ll1U13ia1 powrócić do zaniechanego już trzeby (Puzap). 
systemu kartkowego. Zatwierdzona przez Rząd V I-ta 

.. We Francji b~ak zupeln~ ~::ukru, w AJ?-- emisja pozwoli MaO'istratowi m.Lodzi 
glJl masło prawJe całkowIcIe zastępują d··ć. t ,b. ,-,' niastu 
margaryną. Anglja przez, czas dłuższy po, nleS lesz, ę Z. pl zyZ!,1.1ne,l l , 
ży\vić się musiała wiele pozostawiającym przez Polską KnlJoWrl.c Kasę Pozycz
do życzenia m,ięsem ?1r<;>źonem .. W k,ier.un- kową - pożyczki W wysokości ~O-tu 
k.u llormowama sp0j=yCIa, AnglJa wld~lała miljonóvv marek, pod zastaw oblIgów 
Slę zmuszoną utrudll1ć przyjazd Cudzozlem- .. l' l l' l' k 't t l H " -

com i ogranicza ich pobyt do trzech t y- l111eJs nc 1, wzg ęC lUe WI U yn eza 
godni. Brak taboru potęguje trudnośii ży- sowego. . 
wnościowe. .W sprawozdaniach z rynku W środę 22-go b. m. odbyła Się 

, w rubrykach z. artyku~ami żywnoś,c~owemi w gmachu Sejn~u narada z szefem 
stale spotyka SIę zamiast cen --- w]elomó~ S l"" R l' . T •• 't:i. . -'t ',. 
'\viące "brakU, "njema", e ~CJl . ,o .. neJ pl Z3 m1l1l~ CI s "';le 

W krajach neutralnych Zachodu daje AprOWIzaCJI p. ZaborowsklI11 deie
się zamyażyć wielką ostr!?ż11;ość i oględność. gacji Kooperatyw w osobach ob. ob. 
Holandla. ?apl:zykład, Ob!Itll]ąca we wszyst- radnego ]aranowskiego Grudzienia 
ko, do dZIS dll1a utrzymuJe karty chlebowe. B' ',' . '. ł ci . l ' 
Sło\vem, wszędzie na Zachodzie aprowi- I~enc~eJ~a" pl zy .Wspo U Zła e yo-
zacja pozostaje jedną znajpoważniejszych słow ZIemI łoclzkleJ ob. ob. NaplOr
trosk rząd~w. . " ., kowskiego (P. P. S.) Waszkiewicza 

S.ytu~C)ę ogolną.pogar~za oblll~el~le SIę (N. Z. R.) Ziemięckiego (P. P. S.) 
wydaJ110SCl pracy 1 drozyzna plelllądza. . ' '. .. 
Zaradz. ić złemu wedle opińJ'i ob'ólneJ' może Ol az ławnil-;:a Kafankego l komIsarza 
oszczędno,ść, intensywl~a praca~ wzm~żenie aprowizacjjnego m. ł ... odzi, ob. Sam
ekspor.tu l handlu zan:Ienneg~. " borskiego. Po szczegółowym przed-

J~ko ~rzykład mogą posluzyc fakty na- stawieniu krytycznego stanu apro-
stępUJące. . ... f l" R l " 

Danja eksportuje masło, importując wlzaClJ mIast,,:,' sze se (CJI o ue] 
margarynę, Szwajcarja eksportuje całą nie- wydal polecenIe niezwłocznego spro-
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wadzenia do Łodzi 40 wagonów 
mąki z Poznania, oraz 20 wagonó\v 
mąki z, WŁocławka. Oprócz tego, 
uzyskano zezwolenie na sprowadze
nie z Poznania" O wagonów grochu. 
Wykonanie tego ostatn.iego polece
nia uzależniono jed.nak oel zgody 
Głównego Urzędu Zywnościo"vego 
w Poznaniu. 

N'azajutrz, 23-go b. m. ta sama de
legacja odbyła konferencję z viTice
ministrem spraw \vewnętrznycb, na 
którą przybył Tó\vnież starosta m. 
Łodzi ob. Zbrożek. Omawiane były 
bolączki aprowizacyjne naszego mia .. 
sta, zwłaszcza sprawa opalowa. 

\Vice-minister Bek zapewnil, że 
będą wydane surowe zarządzenia 
w celu zupełnego ograniczenia do
wozu koleją drzevva dla odbiorców 
prywatnydl. (bandlarz~ i t: p.). ora7: 
przeznaczenIa o dpoviTIeclllltJ IlOŚCl 
w ten sposób zwolnionych wagonów 
na dostawę drze\va dla IVlagistratu. 
Dla zaoszczędzenia tonażu k'olejo
wego, 'węgiel na potrzeby miasta 
będzie nadchodził w najlepszym g(t~ 
tunku, natomiast węgiel brunatny 
i miał będzie wyłącznie przeznaczony 
dla potrzeb przemysłu. Starania 
Magistratu, pO(\i(~te IN l\1inisterst\tvie 
Rolnictwa i Dóbr Pailstwowyoh~ o 
zezwolenie na S-do letni wyrąb l.asów 
w okolicach Łodzi, będą niebawem 
UWlenczone pomyślnym sl;:~tk~enl 
i ustawovvo uj ęte, gdyż za dm klIka 
ukaże się w "Monitorze lC dekret 
ministerjalny w tym przednliocie, 
poczym Magistrat .niezwło~znie ~ę
dZIe mógł przystąpIĆ do S-ew, letnIe
go wyrębu w lasach okollcznych 
(Zgierz, WiOllczyn, Zieleil). 
,Ławnik Kafank:e oraz komisarz 

aprowizacyjny Samborski, wyjechali 
w czwarteJ{ wiecżorem z Warszawy 
do Poznania dla przyspieszenia \vy'" 
konania wydanych już poJcceri w 
sprawie sprowadzenia vv'yź~twspom
uianych 40 "wagonów mąkI l 1 O wa
gonów 2Tochu. Spo,clziewać się na .. 
leży, ż~ rzecz będzie załatwiona 
pomyśnie, ile że towarzysz~ in~ 
rówrł-h~ż poznmlczycy, którzy oblecah 
swe poparcie. 

Narada PlrexYf:lent6vJ miast. 
Z inicjatywv Oddziału Odbudowy. 

Miasta przy i\1agistracie 111.. Łodzi 
zwołano dnia 12 b. r. naradę w spra..;. 
wie regulacji okolicznych miast i mia
steczek. 

Zebrante zagaił Prezydęnt Rżew ... 
ski, podkreślając niesłycbanie 'ważne 
znaczenie uj eclnostajnienia prawidło
"vego regulacji miast i miasteczek. 
Pl'zev.lodniczył Inż. S,zenfe1? Z ,za
proszonych na. poslectzenle mIast 
Pabjanic i Zgierza Konsta~tynowa, 
Aleksandrowa, Rżgowa, fuszyna, 
Brzezin i Tomaszowa przybyli przed .. 
stawiciele Zgierza, Pabjanic i J\.lek-
sandrO\V8. . 

Prezydent Rżewski otworzyY ze
branie życząc pomyślności \ve vvspół
pracy dla 'ważnych po'czyna~. 

Przyjęto następuJący \VlllOsek: 
U c b wał a: "W myśl rozporzą

dzenia gen. gub. z sIn .. 26/IX. b. r., 
zatvvierdzonego przez WJ'aclzę Nad-· 
zorcze o planach pobudo-wy, zgo
dzono się: '1). przystąpić do sporzą
dzenia planó\v regulacyjnych trel: 
miast,które wejdą do Gospoclarcze
FO ZViijazku Gniin o'kręgu łódzkiego, 
2) sporządzenie tych planów polecić 
łódzkiemu Oddziałowi Zabudowy 
1Vliasta i 3) przyjqć na siebie udział 
\v kosztach, które jednorazowo \vy
niosą \v przybliżel1i~1 oko{?Ml~. 70 
za 1 hektar terytoqum nlle]sln~go. 

. Uchvvała ta ,,,,inna być zatWIer
dzoną przez odpo\viednię Rady lVIiej ... 
skie, e\v. zebrania Gminne. 

Żyde gosp~dsrrcze. 
Wycofanie j(~dno i dWlll~~ol·onówek. 

Ilustro\,van" Kur)' er Codzienny" 
" .). 1 1°b donosi z Cieszyna poc <Jatą o .. m. 
Rada Narodowa na 51ąsku Cle ... 

" d ' . SZvllskim zamknęła ZlŚ granIcę 
ŚI'ąsl.;:a Cieszyńskiego dla przewozu 
jedno i .d~ukoronó.wek z powodu 
wycofania Ich z obIegu przez Cze
chów. Jednocześnie na całym tere-
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nie Śląska Cieszyńskiego banknoty 
jedno i dwukoronowe . u~raciły war
tość obiegową. W mIeJsce. 'Ich ~la~ 
razie wprowadzono bony :l1wst BIel
ska i Cieszyna. Kasy maJą. na.tycli· 
miast \\Ivmieniać drobne pienIądze 
na te b"'ony, a gdyby ich hrakło, 
ludność otrzyma kwity, które nas
tępnie będą .wymienione ~a g~tówk~. 
Pieniądze mldowe austrYJackle maJą 
obieg. O zarządzeniu tem Rada Na
rodowa zawiadomita rząd w VVar
szawie z prośbą o podobne zarzą
dzenie dla reszty kraju{'. 

Leczenie chorych na ga'uilicę }[ości. 
Grużliea kostna, coraz bardziej szerzy 

się wsród ludności. Chorzy leżą po kilka 
miesięcy w szpitalu z powodu czego inni 
chorzy nie mogą dosta(~ się d? szpitali., 
Oprac0'Ya~ly zo~tał przez wydzIał ~dro
wotnośCl l zatwIerdzony przez magistrat 
projekt leezen.ia chorych na gruźlicę kost
ną w ich prywatnych mieszkaniach, gdzie 
będą otrz.ymywać pomoc od specjalistów 
chirurgów. 

'lV szpitalaeh, chorzy tacy pl'zeby\~·ać, 
będą mogli tylko przez czas krótki.-Roz
chód przewidziany na leczenie chorych 
na gruźlicę kostną wynosić. będzie około 
80.000 rocznie. Ilość. łóżek w szpitalach 
będzie odpowiednio zmniejszona. 

Eksport Polska, Poło Rosja, Don, 
Kau.kaz. 

Ze względu na rozwijające się 
stosunki handlowe z południową 
Rosją, jak się dowiadujemy z zu
pełnie wiarogodnego źródła, w naj
bliżsiyrn czasie Polsko ~ BaltyckIe 
T .... .,vo handlowe na zasadzie uzvska
nego zezwolenia przez l\1inisterstwo 
Przemysłu i Handlu \vysyła \l\,71ększe 
transporty towarów dc) Rosji połu
dniowej oraz Kaukazu, stąd, w po
wrotnej !f 'drodze będą dla. Polski 
przywie~ione niezbędne dla urucho
tnienia przemysłu naszego surowce. 

Organizacja eksportu powierzoną 
zosta.!-a domow~ e~spedycyjnemu 
J. Jehn RudomlnO'Wl. 

Przedsta.:w-iciele Komisarjatu Górnego 
SląsBa VI Magistracie. 

Dnia' 21' b. m. prtybyli do Magistrat~l 
inż, Kopieczny i p. Drejza prezeR 'Banku 
Spółek . Zarobkowych i "Sokoła" 'wraz 
z p . .radnym Chwalbińskim i odbyli konfe~ 
reucJc z prezy.dentem Rżewskim w spra~ 
VIde Górnego Sląska. 

Z Miejsliiej Kasy Podatkowej. 
W Miejskiej Kasie Podatkowej 

w godzinach między 1/2 11 - 1/2 1 
panuje natłok puhliczności. Zaleca 
się platnikOlll w celu szybszego za
łatwienia zgłaszać się do Kasy w go
dzinach rannych t. j. ll1iędzy 9-1/2 'l 'I. 

Zajęcia w szkołach rozpoczynać się 
będą ,o godz 9. 

Inspektor szkolny okręgu luiasta 
ł .. odzi, rozesłał do kierowników szkół 
powszechnych cyrkularz minister
stwa, o rozpoczęciu wykł:adów V\T tych 
szkołach o godz. 9-ej rano. 

i osp ekcje m ieszł\aniowe. 
Okręgowe inspe keje mieszkanio~ 

we przy urzędzie mieszkaniowym 
magistratu m. Łodzi, zaczną fun
kcjonować 1-go listopada Okręgów 
będzie 6. 

Z Magistratu. 
Uznając konieczność budowy eegielni 

miejskiej, magistrat postallowil przvstąpić 
do urzeez:nvistnienia jej na gruntach Bu.
rakowa i wystąpić :~ odpowiednim wnio
skiem do rady miejskiej. 

Magistrat postanowil dla każdej uchwały 
i interpelaeji rady miejskiej wyznaczać ze 
swego grona referenta. który bądź sam, 
bądź za pośreclnict\vem kierownika zainte
resowanego wydziału bt;dzic 'obowi,\zany 
dawać wyja811ienia na posiedzeniach ple
narnych rady miejskiej. 

Magistrat ucll\'valił podwy7.szyć place; 
robotnikom dni6wkowym, jak nast{~pt1je: 
r1f.40 (zamiast 12), 15.60 (13), I6.80 (14), r8 
(IS), 19.20 (I6)t 20.{0 (17), 2r.60 (18), 2I.8S 
(19), 23 (:20),24.15 (21),' 25.30 (22), 26.45 (23), 
27·50 (2,~), 27.50 (25): ' 

IMagistrat postanowił wyplaeać zacząw
szy od I-gO sierpnia r. b: do kOl'1ca roku 
budżetowego, t. j. do I-go kwietnla 1920 r., 
kiel'o.wni~wm szk61. pc)\-vszeehnych w \Va;
szaWIe rownoważmk gruntowny stosownie 
do art. 9 ustawy z d. 27 maja J9I9 r. 

Na zakup odzieży dla wydziałów ma
gistratu uc:hwalil magistrat wyasygnować 
wydzialo\vi gospodarczemu 5°0,000 mk. 

Do rozwa2:enia sprawy, jakie budowle 
należy rozpoczą,ć w r. 1920 i jakie w 1921 
i przedstawienia konkretnego. wniosku w 
dągu miesiąca·-,· powolaJ mag'istrat komisjt'; 
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pod prz/odnictwam ławnika p. A. Weis
blata w,,,ladzie: inż. ].~·Dzierżanowsk.iego, 
S. ?lell,Tewicza, dr. 'N. Męczkowskiego, 
dr. B. /ikimiaka, T. Toeplitza, K. Kora
łe~skię;o, A. Kozłowskiego i '.;V. Piotrow
sinegO,' Po rozważeniu wniosku, magistrat 
zbadaiprawę utw'orzenia biura budowy. 
. Uchwały i interpelacje miejsliie. Ma

glstre( postanowił dla każdej uchwały i in
terpelacj i Rady;~ miejskiej wyznaczyć ze 

:S);v'ego grona referenta, który bądź sam, 
Agądź za pośrednictwem kierownika zain

teresowanego wydziału będzie obowiązany 
dać wyjaśnienia na posiedzeniach plenaI'
uyeh rady miejskiej. 

Podwyż~a płacy. Magistrat uchwalil 
podwyższyć płacę robo'tliikom dniówko
wym jak nastt~puje: r 4.40 zamiast I2, 15.60 
(I3), r6.80 (14), 18 (15), 19,20 (16), 20.40 (r7), 
2I.60 (r8), 21.85 (d)), 23 (20), 24.15 (2r),. 
25.30 (22), 26.45 (23)) 27.50 (24-), 27.50 (25)· 

Rewizja budżetu mfiej!fKiego. Uchwa
łą magistratu z dnia 1:-3 maja r, b. powo
~aną zosta,ła komisja dla poddania rewizji 
budżetu wydatk6w na administl'acjt; miej;. 
ską, zwłaszcza co do liczebnogci urzędni
ków i urzędów miejskich. Do komisji tej 

, weszli z ramienia magistratu pp. JC J enike, 
K. lIski, oraz z ramienia Rady miejskiej 
pp.: M. Jankowski, H. Larpiflski, R. Sze
reszewski i Sto Tor. Nast(~pnie na posie
dzeniu Rady miejskiej w dn. r8 września 
J:'. b. powołana została komisja dla sp(aw
dzenia wydajności pracy w poszczegól
nych wydziałach magistratu i odpowied
niego zmniejszenia personelu'w sldadzie 
radnych: E . .Fidzińskiego, St. Hirszla i Sto 
Kijewskiego. Le \vzgiędu na to, że zada
nia obu komisji są identyczne, magistrat 
uchwalH zaprosić' członków komisji dru
giej ladzieckiej do wzięcia udziału w pra
each komisji 6-ciu. 

Zakup odzieży. I: a zakup odzieży dla 
wydzialó\v magistratu uehwalil magistrat 
wyasygnować 500.000 mk. 

Wypłata równowainiIia. Magistrat po
sta,?owH wypłacać. począwszy od I sier
pma r" b. do końca roku budżetowego, 
t. j. do r kwietnia 1920 r. kierownikom 
szkół powszechnych m. Warszawy rów
noważnik gruntowy, stosownie do art. 9 
ustawy z dnia 27 maja 1919 r. 

Z Rady Miejskiej. 
Po wlelokrotnych odraczaniach wezo~ 

raj Rada Miejska 'przystąpiła nareszcie do 
szczegółowych rozpraw nad budżetem 
m. 81. Warszawy na rok. 19I9-20, przed
stawionym do zatwierdzenia przez . Magi
strat. Rozpatrywanie budżetu odbywać się 
będzio oddzielnie dla każdego dzialu go
spodarki miejskiej. 

Pierwszy fragment preliminarza-bud
żet zarządu głównego referował r. PrUfer; 
przy dochodach :r44.I~i8 marek, wydatki 
projektowane łącznie z dodatkowymi },re
dytanli wynoszą 4,849,8r6 mk. 

Rozpoczyna dyskusję r. Libicki, pod
kreślając,. iż brak cyfr porównawezyeh 
z poprzedniego okresu budżetowego utru
dnia ogólne orjentowanie się w budżecie. 

Drugim z kolei występuje r. Mamczar, 
wyrażając zdziwienie, iż w budżeCie, na 
liŚcie enlerytów miejskich figuruje nazwis
ko jednego- z nauczycieli miejskich, zna
nego denuncjanta z ezas6w okupacji nie
mieekiej; r. lVlamczar vnywa Radę miejską 
do poddania rewizji uchwaly, na mocy 
której ów nauczydeI otrzymał dożj'\vocie. 
\Vniosek r. Mamczara przyjęto. R. Rycn
liński w dluższem przemówieniu, popar
tem cyfrowemi danemi stwierdza, iż gospo
darka mięjska znajduje się pod względem 
finanso\vym \v rozpaczliwem położeniu. 
Długi miasta z 1:0.1-.3 miljon6w marek 
w cl1\vili opuszczenia rosjan, wzrosły do 
448 miljon6w i prawdopodobnie z kOllcem 
roku dosięgną kolosalnej cyfry pól miljar
da marek. W tym czasie magistrat zdołał 
zaledwie zrealizo\vać 47.6 pr0;~. prelimino
wanych dochodów, co zape\vne wywołało 
oryginalne zjawisko, iż magistrat wystąpił 
ze 1I9 wnioskami do Rady miejskiej o do" 
datkowe kredyty. Na utrzymanie perso
nelu wydatkuje się 55 proc. ogóluwydat
kó\v, a że na opłacenie procentów od 
długów miejskich potrzeba 20 proe, od 
ogólnych wydatków, pozostaje przeto zni~ 
koma suma na inne rozchody. V·l konklll~ 
zji mówea zgłasza wniosek, proponujący 
obniżenie pensji rocznej p. prezydenta 
i wice-prezydentów. Po przemówieniu 
radnego Orzecha i wyjaśnienlach radnego 
PrUfera, przyst<wił r. Kobyłecki, do refe
l'o\vania budżetu wydziału adminir-;trowania 
majątkiem miejskim. 

Rocznica odebrania kolei. 

Posiedzenie komitetu organiza
cyjnego obchodu rocznicy powstania 
kolejnictwa polskiego 11 listopada 
1918 r. odbyło ~;ię \v sali posiedzel'i 
wydzialu ruchu z udziałem członkó\v 
komitetu, przedstawicieli różnych 
korporacji: To 'w: Wi~ślars!i::iego, 
pp.: Bolesława Mlchalsklego l Jana 
ThOl1nęsa, delegata koła prawnikÓ"w 
polskich, adw. Ignacego I-Iolewiń
skiego, przedstawiciela inspektoratu 

I wojsk kolejowych, p0dporucznika 
p. Eugenjusza Karbo"vskiego przed
stawiciela "Sokołów" a zarazem ko
mendanta straży kolejowej, podpul
kownika p. Emila Rauera, przedsta
wicieli Tow. łyżwiarskiego p. Ed
warda Martensa, przedstawiciel~ 



20. DZIENNIK ZARZĄDU M. ŁODZI. Nr. 2. 

centr, Związku wojskowych d~ra 
Jana Lelito, delegata naczelnego ko~ 
mitetu konfederacji polskich repre
zentującego 160 korporacji, p. St~
nisława IVlisiakowskiego, przedstavvl
cieli Związku poczt i telegrafu, pp.: 
Zygmunta Kurka i Antoniego Mu
charskiego, cech5w warszawskich 
Stanisława Lipczyńskiego, Tow. po
mocy w doskonaleniu się zawodo ... 
wem kobiet p p', Anny ParadO\\TSkiej 
iJadwigi Trenklerówny, kół związku 
ltolejowego radomskiego p. Nożycz
kiewieza, piotrkowskiego Juljana 
Nowakowskiego, łódzkiego Jana Ga
wrońskiego i Piotra ChełmOllskiego, 
kaliskiego Bronisława Goldhaara, 
koła łukowskiego reprezentllJ ącego 
zarazem mjeszkańców i korporacje 
łukowskie Aleksandra Zachoszcza, 
koła łowickiego pp.: Józefa 'Komara 
i Wirowskiego, łódzko-fabrycznego 

p. Aleksandra KaI1lińskieg~, zawo
do"\ve'go związku kolejo'wego pp.: 
Eugenjusza Sułkowskiego i J6zef,a 
Odrobiny, delegata ministerjUl1l kolei 
p. Filipa W rotno\vskiego i 1 r:.ny ch. 
Obchód uchwalonQ wyznaczyć na 
9 listopada. Uchwalono, aby o,t)chód 
rozpoczął się uroczyste m naho'ieu.-:· 
stwem, w razie IJogody przed ołt~~) 
rz~m polowym. na po!u ll1okotovy,,\ .. :1 
SlneJ11 przy udzIale wOJska,w razIe" 
zaś deszczu w kościele garnizono~ 
wym na placu Saskim. P. Rauer 
przestavvił wniosek, ~lby nie tylko 
w Warszawie lecz we wszystkich 
kościołach w całej Polsce. vVni9sek 
przyjęto. 

Postanowiono, aby uroczystość 
obchodzoną była w ca:łcj Polsce. 
Wszystkie obecne na posiedzeniu 
stowarzyszenia i korporacje wezmą 
udział \7\7 obchodzie. 
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lViagistnd nliasta Łodzi poszukuje nieruchomości 
(również na krańcach miasta) na pomieszczenia szpitali. 
Oferty z opisem "'budynków, ich wielkości, rozmiarem 
placu, . oraz podaniem ceny przyjmuje W y d z i a ł 
G o s p o d a r c z y, u l i c a D z i e l n a N2 2a. 
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Wydawnictwo ,2'arządu Łodzi. 
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